

**November 23, 1945**

**Telegram from Baku to Moscow, M.D. Bagriov and  
I.I. Maslennikov to Cdes. Stalin, Molotov, Beria, and  
Malenkov**

**Citation:**

"Telegram from Baku to Moscow, M.D. Bagriov and I.I. Maslennikov to Cdes. Stalin, Molotov, Beria, and Malenkov", November 23, 1945, Wilson Center Digital Archive, RGASPI, f. 558, op. 11, d. 99, ll. 0049-0051. Contributed by Jamil Hasanli and translated by Gary Goldberg. <https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/119110>

**Summary:**

Message sent to top Soviet officials reporting that Iranian troops had advanced on Tabriz and were waiting for reinforcements to engage the Azerbaijani partisans. Also notes that complications may arise as a result of General Derakhshani's institution of martial law in Tabriz.

**Credits:**

This document was made possible with support from Leon Levy Foundation

**Original Language:**

Russian

**Contents:**

Original Scan  
Translation - English

## Т Е Л Е Г Р А М М А

ИЗ Б А К У, 23 ноября 1945 г.

МОСКВА, т.т.СТАЛИНУ,МОЛОТОВУ,БЕРИЯ,МАЛЕНКОВУ.

Сообщаем о положении в Иранском Азербайджане по данным на 22 часа 22 ноября:

21 ноября Всенародное Собрание Азербайджана об"явило себя Учредительным С"ездом народа, избрало Национальный Комитет в составе 39 человек. С"езд принял обращение к азербайджанскому народу и декларацию, которую направил Иранскому правительству с требованием предоставления Азербайджану автономии в пределах Иранского государства. Декларацию С"езда постановили также направить всем демократическим государствам с просьбой оказать помощь азербайджанскому народу в исполнении его законных требований. С"езд утвердил положение о выборах в Азербайджанский меджлис и поручил Национальному Комитету организацию выборов и проведение в жизнь принятых С"ездом решений.

22 ноября состоялось заседание Национального Комитета, где был избран президиум в составе Шабустари, Рафии, Бирия, Илхами.

Комадование иранской дивизии в Тавризе 22 ноября ввело в здание городской управы до 80 человек вооруженных солдат с пулеметами и боеприпасами, установило посты во дворе и на крыше здания управы, а также посты на зданиях школы и губернаторства. На южной и северо-восточной окраинах города, в зоне иранского военного городка, войска приступили к рытью окопов и оборудованию бойниц.

~~- 2 -~~

21 ноября генерал Дарахшани дал задание полиции представить списки всех руководителей демократического движения с целью их ареста. Несмотря на то, что в Тавризе полный порядок и население ведет себя спокойно, он же сегодня, 22 ноября, ввел в Тавризе военное положение, запретив уличное движение по городу с 19 ч.00м. до 6 часов утра. Эти мероприятия генерала Дарахшани, не вызываемые обстановкой в Тавризе, могут сильно осложнить положение и помешать проводимой работе.

Просим Ваших указаний.

Генеральный Штаб дал указание командованию иранской дивизии в Азербайджане, ввиду недостатка сил, придерживаться оборонительной тактики, а в случае нападения на гарнизоны обороняться до последнего человека. Поэтому командование дивизии не намерено посылать из Тавриза войсковые части против партизан до получения из Тегерана подкрепления.

Тавризские реакционеры во главе с депутатом меджлиса Сардар Сатветом решили послать в иностранные консульства представителей от населения с просьбой оказать содействие в восстановлении порядка в Азербайджане. Они обратились по этому вопросу к генералу Дарахшани, который определенного совета им не дал, реакционеры пока от своей затеи воздержались.

По поступившим данным английский консул в Тавризе Уолл при обращении к нему иранского генерала Дарахшани жаловался на отсутствие возможности своевременно посылать свою информацию о положении в Азербайджане в Тегеранское посольство. Уолл заявил, что лондонское радио, используя его информацию, передает неточные сведения и происходящих событиях в Иранском Азербайджане. Консул высказал мнение, что иранские вла-

- 3 -

сти ничего реального против вооруженного выступления народа сделать не смогут и советовал Дарахшани обратиться за помощью в советское консульство, поскольку все эти события происходят в зоне расположения советских войск и русские ответственны за порядок. На заявление Дарахшани, что к Уоллу хотят обратиться за помощью видные представители города Тавриза, Уолл отсоветовал это делать, заявив, что он им ничем помочь не может.

Иракский консул в Тавризе распространяет всевозможную клевету на Советский Союз, что русские затевают новую войну и хотят вновь ввергнуть в бедствие весь мир: консул обвинил Черчилля, который, якобы, не дал возможности немцам разгромить Россию, и что англичане и другие государства должны подумать о новой агрессии русских.

М.Д.БАГИРОВ

И.И.МАСЛЕННИКОВ

Принято по ВЧ  
23.XI.1945г.

TELEGRAM

FROM BAKU 23 November 1945

to MOSCOW, to Cdes. STALIN, MOLOTOV, BERIA, and MALENKOV

We report information about Iranian Azerbaijan as of 2200 22 November.

On 21 November the National Assembly of Azerbaijan declared itself the Founding Congress of the people and elected a National Committee of 39 people. The Congress adopted an appeal to the Azerbaijani people and a declaration which it sent to the Iranian government with a demand to grant Azerbaijan autonomy within the framework of the Iranian state. They also resolved to send the Congress' declaration to all democratic countries with a request to help the Azerbaijani people accomplish their legitimate demands. The Congress approved a statute about elections to an Azerbaijani Majlis and charged the National Committee with organizing elections and putting the Congress' decisions into effect.

A meeting of the National Committee was held on 22 November where a presidium composed of Shabestari, Rafii, Biriya, and Ilhami were elected.

On 22 November the command of the Iranian division in Tabriz brought up to 80 soldiers armed with machineguns and ammunition into the city council building, set up posts in the courtyard, the roof of the council building, and also in a school and the governor's building. The troops began to dig trenches and equip firing ports in the southern and northeastern outskirts of the city, in the area of the Iranian military encampment.

On 21 November General Derakhshani gave the police the task of submitting lists of all leaders of the democratic movement for the purpose of arresting them. In spite of the fact that there was complete order in Tabriz and the population is behaving quietly, today 22 November he introduced martial law in Tabriz and prohibited street travel throughout the city from 1900 to 0600. These measures by General Derakhshani, which were not caused by the situation in Tabriz, might seriously complicate the situation and interfere with the work being done.

We request your instructions.

In view of a shortage of men, the General Staff gave an order to the command of the Iranian division in Azerbaijan to keep to defensive tactics, but to defend themselves to the last man in the event of attack on garrisons. Therefore the division command does not intend to send military units from Tabriz against the partisans until reinforcements are received from Tehran.

Tabriz reactionaries headed by Majlis deputy Sardar Satvet decided to send representatives from the population to foreign consulates with a request for assistance in restoring order in Azerbaijan. They turned to General Derakhshani about this issue, who did not give them specific advice. The reactionaries have not yet abandoned their venture.

According to information which has come in, when General Derakhshani appealed to him, Wall, the British consul in Tabriz, complained of the lack of opportunity to send his information about the situation in Azerbaijan to the Tehran Embassy in a timely manner. Wall said that, using his information, London Radio transmits inaccurate information about the events occurring in Iranian Azerbaijan. The consul expressed the opinion that the Iranian authorities would not be able to really do anything against an armed action by the people and advised Derakhshani to turn to the Soviet

consulate for assistance inasmuch all these events occur in the zone where Soviet troops are deployed and the Russians bear responsibility for order. In reply to Darakhshani's statement that prominent representatives of the city of Tabriz want to turn to Wall for help, Wall advised against doing this, declaring that he cannot give them any help.

The Iraqi consul in Tabriz is spreading all sorts of slander against the Soviet Union that the Russians are hatching a new war and want to plunge the whole world into ruin again: the consul accused Churchill, who allegedly did not give the Germans the chance to defeat Russia, and that the British and other countries ought to think about the new Russian aggression.

M. D. BAGIROV

I. I. MASLENNIKOV

Received via VCh

23 Nov 1945